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1. Godkendelse af dagsordenen (12.30 - 12.35) 

 

Det indstilles, 

at Samarbejdsforum godkender dagsordenen. 

 
Er der emner til 'Eventuelt', nævnes de her. 
 

Beslutning 

 
Dagsordenen godkendes uden yderligere bemærkninger. 
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2. Velkomst og præsentationsrunde (12.35 - 12.40) 

 

Det indstilles, 

at Samarbejdsforum har en kort præsentationsrunde, da der er nye medlemmer. 

 

Sagsfremstilling 

 
Der er kommet nye deltagere i Samarbejdsforum siden sidste møde den 9. november 

2022. 
 
Velkommen til: 

• Uddannelsesdekan Maria Dyhrberg Rasmussen, VIA  

• Chef for Sundhed, Omsorg og Handicap, Morten Ilsøe, Skanderborg Kommune  
• Lægefaglig koncerndirektør Helene Probst, RM (afbud) 

 
Mødet starter med en kort velkomst og præsentationsrunde. 
 

 
 

Beslutning 

 

Aase Lydiksen bød velkommen, hvorefter der var en kort præsentationsrunde.  
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3. Det nye indsatsområde: 'Mental sundhed for børn og unge' (12.40- 13.00) 

 

Det indstilles, 

at prospektet for indsatsområdet drøftes med fokus på, hvordan den videre proces 
skal forløbe. 

 

Sagsfremstilling 

 

Siden sidste samarbejdsforum er der blevet arbejdet videre med etableringen af det 4. 
indsatsområde. Den 30. januar 2023 blev der afholdt en workshop med ca. 50 deltagere 
fra de 4 organisationer. På workshoppen blev der arbejdet i grupper på at udarbejde en 

vision for indsatsområdet, som alle parter kunne se sig selv i, samt arbejdet på ideer til 
konkrete projekter under indsatsområdet. På baggrund af workshoppen blev der udar-
bejdet et udkast til et endeligt prospekt, hvortil der var nogle kommentarer. Det endeli-

ge reviderede prospekt er det som forelægger som bilag her. Prospekt er godkendt af 
formandskabet med det mandat, som de blev givet på sidste samarbejdsforum. Der er 
blevet udpeget medarbejdere til koordinationsudvalget, hvorved indsatsområdet nu vil 

kunne påbegynde deres arbejde. 
 
Udpegede til koordinationsudvalget 

• VIA: Anne Bendix Andersen (formand for koordinationsudvalget), RN, MHSn, 

ph.d., lektor på sygeplejerskeuddannelserne, VIA.  
• RM: Anna Aaby, Læge i Afdeling for Folkeundersøgelser, Regionshospitalet Ran-

ders. 

• Kommunerne: Christina Breddam, Sundhedschef, Randers Kommune.  

• AU: Knud Ryom, adjunkt ved Institut for Folkesundhed, Aarhus Universitet. 
 

Beslutning 

 
Aase Lydiksen gav en kort opsummering af baggrunden for det foreliggende prospekt for 

det nye indsatsområde. Formandskabet har godkendt prospektet, og koordinationsud-
valget er nedsat, og vil have deres første møde i august. Den videre proces med det nye 
indsatsområde er, at de 4 parter er undervejs med at få tilmeldinger fra egen organisati-
on i forhold til de personer, der tidligere har deltaget i workshoppen den 30. januar til 

projektgrupperne under det nye indsatsområde.  
 
Drøftelse 

Human First skal holde fast i, at indsatserne bygger oven på eksisterende viden, og at vi 
meget gerne vil have denne vidensdeling ud at leve, så der kan skabes ændringer. At 
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skabe vidensdelingen og få viden ud til samfundets gavn er et af pejlemærkerne til et 
fremtidigt projekt.  

 
Det er vigtigt i forbindelsen med oprettelsen af nye indsatsområder at huske på snitfla-
derne mellem udvalgene, således at der ikke laves siloer. 

 
 
 
 

 

Bilag 

• Prospekt Mental Sundhed for børn og unge.pdf 
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4. Status fra de tre koordinationsudvalg 13.00 - 13.45) 

 

Det indstilles, 

at Samarbejdsforum tager tilbagemeldingerne fra de tre indsatsområder til efter-
retning og overveje, hvordan man i de enkelte organisationer, kan tage erfarin-
gerne med hjem. 

 
Formændene for de tre koordinationsudvalg: Erik Lisbjerg Johnsen, AU (udvalget for 

sygdomme og skader i hjernen), Thomas Maribo, RM (udvalget for mennesker med re-
habiliteringsbehov) og Karen Paaske, VIA (udvalget for sammenhæng mellem teoretiske 
uddannelse og praktiske uddannelsesforløb) deltager under dette punkt. 

 

Sagsfremstilling 

 

På et formandskabsmøde blev det besluttet, at koordinationsudvalgene fremover skulle 
benytte skabelonen for skriftlig afrapportering til at afrapportere halvårligt til samar-
bejdsforum. 

 
Vedlagt er de 3 skriftlige afrapporteringer, samt skabelonen for skriftlig afrapportering. 
 

Beslutning 

 
Sammenhængen mellem teori og praksis v. Karen Paaske 
Koordinationsudvalget for sammenhængen mellem teori og praksis udtrykker, at de har 

været udfordret af skabelonen, da den primært synes at være målrettet kvantitativ 
forskning. 
 

Karen Paaske præsenterede kort de 3 projekter under indsatsområdet. Der ligger bl.a. 
på Human First hjemmesiden et inspirationskatalog til, hvordan man kan benytte sig af 
interprofessionel træning. Yderligere har indsatsområdet afholdt en meget succesfuld 

temadag d. 28. marts 2023 med mere end 100 deltagere, hvor der var oplæg og work-
shops. 
 
Styrker: 

• Hele initiativet drives med stor indflydelse fra deltagernes side. Der er således en 
Bottom up tilgang med top Down støtte fra Koordinationsgruppen.  

• Der er et meget stort engagement, stor generøsitet og nysgerrighed i projekt-

grupperne. Det er givende og for de fleste helt nyt at arbejde med forskere fra de 
fire partnerorganisationer. Det giver stor inspiration og store udfordringer. 

 



 

 

Samarbejdsforum for Human First 9. juni 2023 
 

6 

Udfordringer: 
• Jobskifte kan give udfordringer. Skal man f.eks. ekskluderes af Human First, hvis 

man ikke længere er ansat i en partnerorganisation?  
• Rekruttering af deltagere fra kommunerne til projekterne er stadig en udfordring. 

Dog er en kommune gået aktiv ind i et af projekterne. 

 
Drøftelse 
Der var en drøftelse af forskerbegrebet og dets betydning på tværs af organisationerne, 
herunder at der kan deltage specialister ift. bestemte områder samt deltagerne fra prak-

sis.  
 
Det blev yderligere drøftet, hvad man skal gøre i tilfælde af, at en medarbejder stopper 

hos en af organisationerne, men fortsat ønsker at deltage i projektet. Det blev besluttet, 
at de gerne må fortsætte i projektet såfremt, at der er en ny medarbejder fra den orga-
nisation, som vedkommende stopper ved. 

 
--------------------- 
 

Mennesker med rehabilitering v. Thomas Maribo 
Koordinationsudvalget har ligesom den anden gruppe haft nogle udfordringer med, hvor-
dan de skulle få deres anbefalinger afpasset til skabelonen. Yderligere spørges der ind til, 
om det er en afrapportering blot for det seneste halve år, eller om den skal gå længere 

tilbage, samt hvem anbefalingerne er til. 
 
Indsatsområdet fremsætter følgende to anbefalinger: 

• At ledelserne i partnerorganisationerne er opmærksomme på at få udbredt kend-
skabet til Human First i egne organisationer (bredt i organisationen og på alle ni-
veauer), herunder hjælpe med at åbne dørene for Human First-henvendelser. Fx 

hvordan kan vi lave forskning, som kommunerne synes er interessant.  
• At ledelserne er opmærksomme på at understøtte medarbejdernes indsats i Hu-

man First-samarbejdet, herunder frigive arbejdstid til opgaven og anerkende ind-

satsen. 
 
Hjerterehabiliterings initiativet fik publiceret 3 artikler i 2022, hvilket har affødt tre pro-
jekter, som alle har fået finansiering. 

 
Lænderyg initiativet vil gerne have et bredt perspektiv på sundhedsområdet i Human 
First. Fokus er på sygemeldinger på baggrund af lænderygsmerter, hvilket er mellem 

social- og sundhedsforvaltningen. Sygemelding pga. lænderygsmerter er en kæmpe ud-
fordring på folkesundhedsområdet, og der arbejdes på et større forskningsprogram med 
3 ph.d.-projekter mellem VIA, AU, RM og Ringkøbing-Skjern Kommune. 

 
Indsatsområdet har planlagt en temadag ved navn ’Styrket implementering til gavn for 
mennesker med rehabiliteringsbehov’ d. 25. oktober 2023. Man kan forvente at modtage 

en invitationen inden sommerferien. 
 
Drøftelse 
Der var en drøftelse af skabelonen for skriftlig afrapportering, hvor det blev besluttet, at 

der vil være en revidering af skabelonen inden næste møde i Samarbejdsforum. Yderli-
gere blev der efterspurgt materiale om Human First, Human First indsatser og organise-
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ring. Det blev aftalt, at flyeren og PowerPoint om Human First stilles til rådighed efter 
mødet. Nærmere information om bestilling af materiale vil fremgå af hjemmesiden. 

 
---------------------------------------- 
 

Sygdomme og skader i hjernen v. Erik Lisbjerg Johnsen 
Det forventes, at der snart kommer anbefalinger fra projektet vedrørende hjernerystel-
se. Rekruttering til projektet har været en stor succes.  
 

I forhold til fondsmidler har man gjort sig erfaringer med at gå efter mindre projekter for 
at komme i gang fremfor at søge for ambitiøst. 
 

Fokus for indsatsområdet er at være med til at udbrede tanken om Human First. Hvis 
nogle vil være med, skal det være med et Human First perspektiv. Tankegangen i udval-
get er, at det skal have et klinisk praksisnært perspektiv og gerne også være relevant i 

et kommunalt perspektiv. 
 
Der er blevet udgivet en peer review artikel, men der forventes at komme mange flere. 

 
Projektet OPTIM-PARK har et mål om at være den bedste region at have Parkinson i. 
Desuden arbejder man på at indhente internationale forskningsresultater. Indtil videre 
viser data, at der bør være fokus på henvisningspraksis mellem sektorer, samt at der er 

et stort behov for at tilpasse tilbuddene individuelt til patienterne og borgerne. Dette kan 
bl.a. ske gennem en koordinator, som hjælper borgeren/patienten med, hvad de skal 
gøre. 

 
Drøftelse 
Kommunal inddragelse i projekterne blev drøftet, herunder at ny projekter anbefales at 

inddrage kommunerne tidligt i forløbet, således at kommunerne fortsat har mulighed for 
at bidrage med inputs. Man kan desuden overveje, om man kan få forskerne med på et 
kommunalt møde, hvor det kan drøftes, hvad man vil med projekterne. 

 

Bilag 

• Skriftlig afrapportering for 3. indsatsområde juni 2023 
• Skriftlig afrapportering for 2. indsatsområde juni 2023 

• Skriftlig afrapportering for 1. indsatsområde juni 2023 
• Skabelon for skriftlig afrapportering 
• Præsentation_Thomas Maribo_oplæg for Samarbejdsforum_9. juni 2023 

• Human First_KP 9_6_23 

  

file:///C:/Home/DC2/B/BENBJE/SbSysNetEmne/Temp/BENBJE/Dagsorden/Bilag/Punkt_4_Bilag_1_Skriftlig_afrapportering_for_3_indsatsomraade_juni_2023..pdf
file:///C:/Home/DC2/B/BENBJE/SbSysNetEmne/Temp/BENBJE/Dagsorden/Bilag/Punkt_4_Bilag_2_Skriftlig_afrapportering_for_2_indsatsomraade_juni_2023..pdf
file:///C:/Home/DC2/B/BENBJE/SbSysNetEmne/Temp/BENBJE/Dagsorden/Bilag/Punkt_4_Bilag_3_Skriftlig_afrapportering_for_1_indsatsomraade_juni_2023..pdf
file:///C:/Home/DC2/B/BENBJE/SbSysNetEmne/Temp/BENBJE/Dagsorden/Bilag/Punkt_4_Bilag_4_Skabelon_for_skriftlig_afrapportering..pdf
file:///C:/Home/DC2/B/BENBJE/SbSysNetEmne/Temp/BENBJE/Dagsorden/Bilag/Punkt_4_Bilag_5_Praesentation_Thomas_Maribo_oplaeg_for_Samarbejdsforum_9_juni_2023..pdf
file:///C:/Home/DC2/B/BENBJE/SbSysNetEmne/Temp/BENBJE/Dagsorden/Bilag/Punkt_4_Bilag_6_Human_First_KP_9_6_23..pdf
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5. Uddannelsessamarbejde i Human First (13.45-14.05) 

 

Det indstilles, 

• At Samarbejdsforum præsenteres for idé vedr. understøttelse af uddannelsesakti-

viteter, der skal sikre at viden generet i Human First løfter uddannelser og prak-
sis. 

• At Samarbejdsforum beslutter, om Health og VIA skal udarbejde et oplæg om 
modeller for uddannelsesaktiviteter for at sikre implementering af viden fra Hu-

man First-projekter.  

 

Sagsfremstilling 

 
I lyset af Reformkommissionens og regeringens forslag om det fremtidige uddannelses-
landskab har VIA University College og Aarhus Universitet Health haft en initial drøftelse 

af hvilke uddannelsesoplæg, der er kommet og hvilke reformer, som institutionerne står 
over for. I den forbindelse blev der talt om, hvilke muligheder der er for at institutioner-
ne kan gøre noget sammen indenfor f.eks. efter- videreuddannelse. 

 
VIA og Health talte i den sammenhæng om, hvordan institutionerne kan være med til at 
understøtte, at viden fra Human First spredes og at viden kommer ud i praksis. Der blev 
drøftet forskellige muligheder for at få viden fra projekterne ind i institutionernes uddan-

nelser dvs. både i grunduddannelser og i forhold til efter/videreuddannelse. 
 
Fra VIA blev det oplyst, at der er muligheder for at få støtte/hjælp til at etablere forskel-

lige former for kurser, temadage, workshops mv. Det blev drøftet, hvorvidt der kunne 
være et behov for denne støtte/hjælp til indsatsområderne under Human First. 
 

De to institutioner vil på denne baggrund tilbyde at udarbejde et oplæg til modeller der 
kan understøtte translation af til praksis, som de forskellige projekter under Human First 
indsatsområderne kan benytte sig af. Oplægget vil bl.a. kunne indeholde: 

 
1. Tydelige indgange/kontakter for indsatsområderne ift. etablering af uddannelses-

aktiviteter. 
2. Beskrivelser af forskellige formater som projekterne kan benytte sig af afhængig 

af uddannelsesindsatsen. 
 
På mødet vil Helle Kruse-Andersen og Lise Wogensen præsentere de indledende idéer til 

oplægget. Hvis Samarbejdsforum beslutter, at der skal arbejdes videre med oplægget, 
vil der til næste møde i Samarbejdsforum blive præsenteret et oplæg. 
 

Beslutning 
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Beslutning: 

Helle Kruse-Andersen og Lise Wogensen får godkendelse til at arbejde videre med ideen. 
På næste møde i Samarbejdsforum vil der blive præsenteret et oplæg til første model.  
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6. Human First symposium 2024 (14.05 - 14.20) 

 

Det indstilles, 

at Samarbejdsforum træffer beslutning om tidspunkt for afholdelse af symposium i 
2024. 

 

Sagsfremstilling 

 

Der har indtil nu været afholdt to Human First symposier med formandskabet som vært. 
 
Det første symposium blev holdt den 2. maj 2019 på Aarhus Universitet, hvor partner-

skabet på det tidspunkt bestod af Aarhus Universitet, VIA University College og Region 
Midtjylland. Symposiet blev kaldt 'Lancering af Human First' og havde til formål at intro-
ducere til partnerskabet, til samarbejdet med Kings Health Partners samt give perspekti-

ver på centrale samarbejdspartnere, herunder kommunerne. Der deltog ca. 100 i sym-
posiet. 
 

Det andet symposium blev afholdt den 6. april 2022 på VIA. Kommunerne var nu blevet 
en del af partnerskabet, og formålet med symposiet var derfor at give en status på dette 
samt informere om de konkrete projekter inden for partnerskabets indsatsområder. For 
at give fagfæller inden for de fire organisationer mulighed for at netværke og blive inspi-

reret til nye samarbejder var der opstillet stande, hvor projektholderne ved korte sessio-
ner fortalte om deres projekter. Invitationen til symposiet var sendt bredt ud i de fire 
organisationer, og der var knap 200 deltagere. 

 
Ifølge Human First's kommunikationshandleplan skal der afholdes et nyt symposium, 
hvilket formandskabsmøde på dets møde 9. marts 2023 besluttede skulle ske i 2024 

med Region Midtjylland som arrangør. Det blev ligeledes aftalt, at der også skal være et 
symposium i 2025, hvilket kommunerne vil arrangere. 
 

Det har været muligt at forhåndsreservere følgende datoer for symposiet i 2024: 
• Tirsdag den 16. april 
• Torsdag den 2. maj 
• Tirsdag den 14. maj 

 
Symposiet vil blive afholdt på Aarhus Universitetshospital (auditorium og foyer) i tids-
rummet kl. 14 – 16. Samarbejdsforum bedes i fællesskab blive enige om en af de nævn-

te datoer. 
 

Beslutning 



 

 

Samarbejdsforum for Human First 9. juni 2023 
 

11 

 
Det blev besluttet, at Region Midtjylland som vært udsender en doodle til Samarbejdsfo-

rum, hvor der kan vælges mellem de tre forhåndsreserverede datoer for symposiet i 
2024 (16/4, 2/5 og 14/5 2024). 
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7. Eventuelt (14.20 - 14.30) 

 

Sagsfremstilling 

 

Næste møde 
 
Næste møde i Samarbejdsforum er den 9. november 2023.  
 

 

Beslutning 

 

Der var intet til 'Eventuelt'. 
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8. Deltagere på mødet 

 

Sagsfremstilling 

 

Inviterede 
Aase Lydiksen, Executive Director, Human First, VIA (formand) 
Helle Kruuse-Andersen, uddannelsesdekan, VIA 
Maria Dyhrberg Rasmussen, uddannelsesdekan, VIA  

 
Anne-Mette Hvas, dekan, AU Health 
Lise Wogensen Bach, prodekan for uddannelse, AU Health 

 
Jakob Paludan, lægefaglig direktør, Psykiatrien, RM 
Per Jørgensen, cheflæge, dr. med., RM 

Mette Kjølby, vicedirektør, Koncern Kvalitet, RM 
 
Anette Ørbæk Andersen, direktør, Ringkøbing-Skjern Kommune 

Morten Ilsø, chef for Sundhed, Omsorg og Handicap, Skanderborg Kommune 
 
Særligt inviterede  

• Erik Lisbjerg Johnsen, AU (udvalget for sygdomme og skader i hjernen) 

• Thomas Maribo, RM (udvalget for mennesker med rehabiliteringsbehov) 

• Karen Paaske, VIA (udvalget for sammenhæng mellem den teoretiske uddannelse 
og de praktiske uddannelsesforløb) 

 
Sekretariat 

• Mette Hyldgaard Poulsen, specialkonsulent, AU Health  

• Vibeke Just Andersen, konsulent, Fælleskommunalt Social- og Sundhedssekreta-
riat i Midtjylland 

• Bente Bjerre, magister, RM 

• Sidsel Hjorth, studentervikar, VIA University College 

 
Fravær  
Hans Erik Bøtker, prodekan for forskning, AU Health 

Jørgen Frøkiær, institutleder, Institut for Klinisk Medicin, AU Health 
Ole Bækgaard Nielsen, institutleder, Institut for Folkesundhed, AU Health 
Nete Herskind Ramlau-Hansen, sekretariatschef, AU Health 

Lars Peter Bech Kjeldsen, forskningschef, VIA 
Helene Probst, lægefaglig koncerndirektør, RM 
Susanne Lauth, sygeplejefaglig direktør, Aarhus Universitetshospital, RM 

Claus Brøckner Nielsen, lægefaglig direktør, Hospitalsenhed Midt, RM 
Lone Winther Jensen, lægefaglig direktør, Regionshospital Randers, RM 
Kristine Stange, sundhedschef, Viborg Kommune 

Christina Breddam, sundhedschef, Randers Kommune 
Otto Orht, sundhedschef, Aarhus Kommune 
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Beslutning 

 
. 

  
 
 


